
رشد ۱.۹ درصدی طرح نهضت ملی 
مسکن در یک هفته اخیر

هفته گذشته تعداد واحدهای نهضت ملی مسکن دو میلیون و ۶۰۳ هزار واحد بود که در حال حاضر 
به دو میلیون و ۶۵۲ هزار واحد رســیده و ظرف یک هفته گذشــته ۱.۹ درصد رشد داشته است.به 
گزارش ایســنا، جلسه شورای مسکن وزارت راه و شهرسازی، امروز به ریاست مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرســازی و با حضور معاونان وی در بخش های معماری و شهرســازی، مسکن و ساختمان، 
بازآفرینی شهری ایران، شرکت عمران شهرهای جدید، همچنین بنیاد مسکن، صندوق ملی مسکن، 
بانک مسکن و سایر بخش های مرتبط، در ساختمان دادمان برگزار شد.در این جلسه، بررسی روند 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن و همچنین تکمیل و تحویل واحدها، تکمیل واحدهای باقیمانده 
مسکن مهر، تازه ترین وضعیت الحاق اراضی به اجرای طرح نهضت ملی مسکن و همچنین وضعیت 
بازار مسکن و اجاره مورد بررسی قرار گرفت و پیشرفت های هرکدام از بخش ها به بحث و تبادل نظر 
گذاشــته شد.تاکنون اجرای طرح نهضت ملی مســکن از ۲ میلیون و ۶۵۲ هزار و ۳۱۱ واحد عبور 
کرده و بخشی از این واحدها نیز تکمیل و تحویل متقاضیان شده است.ساخت مسکن روستایی از 
دیگر محورهای این جلسه بود که بر اساس آخرین آمار اعلام شده، تعداد واحدهای روستایی تاکنون 
به ۵۵۱ هزار و ۷۹۸ هزار واحد رسیده است.همچنین بر اساس آخرین آمار، نوسازی بافت فرسوده 
شــهری به ۲۸۵ هزار و ۵۵۹ رسید. هم چنین در این جلسه میزان پیشرفت ۲۷ نقطه سکونتگاهی 
ساحلی جدید بحث و بررسی شد.بنابراین گزارش، هفته گذشته تعداد واحدهای نهضت ملی مسکن 
دو میلیون و ۶۰۳ هزار واحد بود که در حال حاضر  به دو  میلیون و ۶۵۲ هزار واحد رسیده و ظرف 
یک هفته گذشته ۱.۹ درصد  رشد داشته است.منابع جذب شده نیز به بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده است. از این عدد ۳۷۱ هزار میلیارد تومان آورده مردمی است که می تواند حجم قابل 
توجهی از اشتغال و عملیات عمرانی را رقم بزند. مسکن علاوه بر مشاغل مستقیم، مشاغل جانبی را 
نیز حمایت می کند. از ۳۷۱ هزار میلیارد تومان ۲۳۴ هزار میلیارد تومان مســتقیما توسط مردم و 
مابقی از طریق تسهیلات بانکی تامین شده است.یکشنبه گذشته رئیس هیات عامل صندوق ملی 
مســکن اعلام کرد که پیشــنهاد افزایش وام طرح نهضت ملی مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان را به 

شورای پول و اعتبار ارائه کرده ایم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره 
به اینکه ایران باید صنعتی شود و برای 
صنعتی شدن ضمن افزایش ارتباطات و 
تعاملات با جهان باید به دنبال تولیدات 
و محصولات دانش بنیان بود، گفت: اگر 
دانش بنیان حرکت نکنیم ارزش افزوده 
چندانی تولید نخواهیم کرد. به همین 
دلیل باید به دنبال جذب پژوهشگران 
و متخصصان غیرایرانــی در نهادهای 
پژوهشی و شــرکت های دانش بنیان 
داخلی هم باشیم تا ظرفیت های دانشی 

کشور را ارتقا دهیم.
به گزارش ایســنا، عباس علی آبادی - 
وزیر صنعت معدن و تجارت - با حضور 
در موسســه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی به مهمترین چالش ها و مسائل 
مهم پیش روی، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اشــاره کرد و گفت: از جمله 
چالش هــای مهم ما که مــورد تاکید 

رئیس جمهور شهید نیز بود، مسئله تنظیم بازار است که وقت زیادی از این وزارتخانه 
را بــه خــود اختصاص داده و ما امیدواریم که با همکاری مــردم و به ویژه طرح ها و 
برنامه های صحیح و کارشناسی شده موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی، بتوانیم 

به حل و فصل و رفع مشکلات موجود در این زمینه مبادرت ورزیم.  
علی آبادی گفت: انتظار دارد موسسه در حمایت از سیاست ها و اقدامات وزارت صمت، 
جنبه محوری و پیشران داشته باشد و ضروری است با توجه به ظرفیت ها و توانایی های 
علمی و تخصصی اش، به نحوی عمل کند تا روی خط مشــی و سیاستگذاری ها نیز 
تاثیر گذار باشد.تاکید بر ساماندهی قیمت گذاری دستوری علی آبادی، توسعه بازرگانی 
را یکی از محورهای اصلی توســعه کشور دانســت و افزود: ایران یکی از کریدورها و 
شاهراهای حیاتی تجارت جهانی اســت که متاسفانه  هیچ اقدام و مطالعه ای در این 
زمینه صورت نگرفته است. موسسه  مطالعات و پژوهش های بازرگانی باید در جهت 
شناساندن کریدورهای شمال –جنوب و شرق – غرب نقش پررنگ تری ایفا کند.وی  
همچنیــن بر فعال کردن نقش اتاق هــای بازرگانی و اصناف، ارتباط عمیق  با مردم، 
رفع گره های ایجاد شده در اثر تحریم، ساماندهی قیمت گذاری دستوری و پشتیبانی 
عمیق از دیپلماسی اقتصادی و بازرگانی کشور توسط موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی تاکید کرد.علی آبادی از ناتمام ماندن برنامه مطالعاتی و کارشناسی موسسه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی برای الحاق ایران به ســازمان تجارت جهانی، ابراز 
تاسف کرد و افزود: برای تحقق این امر باید به ارائه آموزش های بازرگانی نوین به تجار 
و بازرگانان، آموزش تخصصی به رایزنان بازرگانی و رصد و پایش روند تجارت جهانی 
مبادرت شــود و باید به سمتی حرکت کنیم که بعد از این، هیچ تفاهم نامه و توافق 
نامه بازرگانی بدون نظر و تایید موسسه مطالعات به امضا نرسد.مشارکت جدی موسسه 
مطالعات در تنظیم بازار وزیر صنعت، معدن و تجارت، ضمن تاکید مجدد بر مشارکت 
جدی موسسه مطالعات در تنظیم بازار، خواستار تاثیرگذاری بیشتر این نهاد پژوهشی 
بر سایر دستگاه های مرتبط، از جمله بانک مرکزی در زمینه تخصیص و تامین ارز شد.

وی همچنین بر ارائه گزارش های کارشناســی از طرف موسسه در حوزه نظام تولید و 
توزیع کالا، بررسی ســامانه جامع تجارت، اثرات ارز چندنرخی بر اقتصاد، تاکید کرد 
و گفت: هیچ مطالعه، تحقیق و پژوهشی نباید در حاشیه و گوشه صورت گیرد، بلکه 
باید در متن رویدادها حضور یافت و از پژوهشــگران موسســه خواست که به صورت 
جدیدی تر فعالیت های وزارت صمت را رصد و برای مشــکلات موجود، پاســخ و راه 
حل کارشناســی ارائه کند.وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: هیچ بخشنامه ای 
نباید قبل از نظر کارشناسی موسسه صادر شود چراکه هر بخشنامه ای باید با مطالعه 
عمیق و کارشناسی شــده و نظر سایر نهادهای مربوطه اتخاذ شود که نقش موسسه 

در این زمینه را نباید نادیده گرفت.بنا 
بر اعلام موسســه مطالعات و پژوهش 
هــای بازرگانی علی آبــادی تصریح 
کرد: سازمان های وابسته به نهادهای 
توســعه دانش ملی می توانند فاصله 
بین دســتگاه های اجرایی با نهادهای 
علمی را کاهش دهند. به همین دلیل، 
برخی اظهار نظرهــا در باره برچیدن 
و یا ادغام نهادهای پژوهشــی متعلق 
به دســتگاه های اجرایی با دانشگاه ها، 
غیرکارشناســی است. دانشگاه ها باید 
کار خودشــان را بکنند و موسســات 
پژوهشــی به ماموریــت های خاص 
خودشــان بپردازند که عموما مسائل 
از موسسه  اســت.وی  مبتلابه کشور 
مطالعــات و پژوهش هــای بازرگانی 
خواست به ارائه پژوهش های بنیادی، 
زیربنایی و اصلی کشــور بپــردازد تا 
مســیر تعالــی ایران هموارتر شــود. 
همچنین ماحصل فعالیت ها، یافته و دســتاوردهای پژوهشــی خودش را  در قالب 
خبرنامه هفتگی و یا برگزاری همایش های فصلی به اطلاع مخاطبان به ویژه معاونت 

های وزارت صمت و دیگر دستگاههای مسئول برساند.
تشکیل میز موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی در همه مبادی ورودی  وزارت 
صمت ســید مهدی فرحی - قائم مقام وزیر صنعت، معدن - در ادامه این نشست  بر 
اهمیت نقش این موسســه در پیشبرد اهداف وزارت صمت به ویژه  در حوزه  تجارت 
و بازرگانی  داخلی و خارجی کشــور تاکید کرد و  افزود: این موسسه، باید  به عنوان 
چتر وزارت صنعت، معدن و تجارت  عمل کند.وی افزود: موسسه  باید در همه مبادی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت یک اتاق و یا حداقل یک میز کارشناسی داشته باشد 
تا به صــورت حضوری و میدانی در جریان همه امــور، اتفاقات، تصمیات و نیازهای 
پژوهشــی داخل وزارتخانه قرار گیرد.فرحی، با اشاره به بی عملی و بی تحرکی برخی 
نهادها و دستگاه های مسئول در امور اقتصادی کشور گفت: اگر موسسه در  مبادی  و 
ورودی های وزارتخانه حضور داشــته باشد، می توان صداها و دغدغه ها را زودتر و بهتر 
بفهمد و چاره اندیشی کند و اگر لازم شد نگاه کارشناسی خودش را منعکس و حتی 
دیکته کند. به گفته قائم مقام وزیر صمت، موسســه مطالعات،  باید مطالعات جهانی، 
بین المللی و منطقه ای همچنان در دستور کار داشته باشد تا بتوان فهمید دنیا به چه 
سمتی دارد حرکت می کند و ما به عنوان یک کشور خواهان توسعه باید چه واکنشی 
داشــته باشیم.وی همچنین از  موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی خواست تا 
در زمینه گســترش ارتباط صنعت و دانشگاه و ارتباط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با دانشــگاه ها نیز ایفای نقش کند. تدوین سند راهبرد توسعه صنعتی در دستور کار 
موسسه همچنین احمد تشکینی - رئیس موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی - 
در دیدار وزیر، قائم مقام و مدیران وزارت صمت از موسسه، به تشریح عملکرد  موسسه 
و گروه های پژوهشــی در سه ســال اخیر پرداخت و گفت: در شروع دولت سیزدهم، 
مسئولیت تهیه طرح آمایش صنعتی، معدنی و تجاری به این موسسه سپرده شد که با 
یک تیم ۳۰ نفره و همکاری سازمان های صمت استانی و استاتداری ها و نمایندگان 
مجلس  با موفقیت به انجام رساند و یک طرح تکمیلی با موضوع اولویت های سرمایه 
گذاری نیز انجام داد و به آن پیوســت کرد.تشکینی، مطالعات مربوط  به خودروهای 
برقی،  تهیه اسناد پشتیبانی برنامه هفتم توسعه، تدوین سند راهبرد توسعه صنعتی و 
توســعه زنجیره اررزش را از دیگر اقدامات موسسه دانست و افزود: ساختار تشکیلاتی 
موسسه متناسب با ساختار و نیازهای مطالعاتی جدید وزارت صمت، باز طراحی شده 
است؛ به نحوی که هریک از گروه های پژوهشی موسسه اکنون با یکی از معاونت های 

وزارتخانه در ارتباط و همکاری است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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نماینده فیروزآباد در مجلس از ورود فراکسیون ورزش به موضوع فساد در فوتبال خبر داد.محمد مهدی فروردین رئیس فراکسیون ورزش در مجلس یازدهم 
و نماینده مجلس دوازدهم در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: فراکسیون ورزش مجلس دوازدهم بعد از تعیین ترکیب کمیسیون های تخصصی تشکیل خواهد 
شــد.وی گفت که در اولین جلســه فراکسیون ورزش بعد از تعیین اعضای هیات رئیسه،  موضوع فساد در فوتبال با حضور مسئولان مربوطه مورد بررسی قرار 
می گیرد. به گزارش ایسنا، در هفته های اخیر موضوعی تحت عنوان فساد در فوتبال مطرح شده که هر روز ابعاد جدیدتری از آن افشا می شود. چندی پیش 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به این موضوع گفت: اطلاعات ما در حدی هست که اعلام شده است. موضوع پرداخت رشوه از سوی دادگستری 

کرمان درحال پیگیری است و اگر ثابت شود، کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال هم برخورد می کند.«

www.sobh-eqtesad.ir

ورود فراکسیون ورزش به موضوع فساد در فوتبال

info@sobh-eqtesad.ir

اتفاق سیاسی ناگوار برای 
انرژی پاک در اروپا

جهش فوق العاده راست افراطی در انتخابات پارلمان اتحادیه اروپا، بر اقدامات 
و تلاش های اقلیمی این بلوک برای حرکت به سوی انرژی پاک، سایه افکنده 
است.به گزارش ایسنا، پیروزی چشمگیر احزاب پوپولیست راست افراطی در 
انتخابات اتحادیه اروپا، نتیجه بحران هزینه زندگی و قبوض انرژی بالاســت 
که رای دهندگان اتحادیه اروپا طی دو ســال گذشته، مجبور شدند تحمل 
کنند.این هراس شکل گرفته که موفقیت راست افراطی در انتخابات پارلمان 
اتحادیه اروپا و از دســت دادن کرسی های ســبزها، باعث نابودی اقدامات و 
تلاش های اتحادیه اروپا در زمینه آب و هوا شده است اما لزوما چنین نیست.

احزاب میانه و راســت میانه »گروه حزب مــردم اروپا«، همچنان بزرگترین 
گروه در پارلمان اتحادیه اروپا، خواهند بود که ۷۲۰ کرســی دارد. گروه های 
چپ هم اکثر کرسی ها را حفظ کرده اند. سبزها بازنده بزرگ انتخابات بودند 
که آن هم به دلیل نارضایتی رای دهندگان از هزینه های ســنگین »ســبز 
شــدن« بود.بعلاوه، مبارزات انتخاباتی ۲۰۲۴ با سال ۲۰۱۹ بسیار متفاوت 
بــود. در پی بحران انرژی در ســال ۲۰۲۲ در اروپا که هنوز در بســیاری از 
کشــورهای عضو اتحادیه اروپا احساس می شود، در انتخابات امسال، امنیت 
انرژی و هزینه انرژی بــرای خانوارها، به وضوح بر هر بحثی پیرامون »اقدام 
فــوری آب و هوا برای متوقــف کردن بحران اقلیمــی«، غالب بود.به گفته 
تحلیلگران، عقیم کردن قوانین تصویب شــده اتحادیــه اروپا که به مرحله 
اجرایی رســیده است، بسیار دشوار خواهد بود. احزابی که از توافق سبز اروپا 
و سایر تلاش های قانونی اتحادیه اروپا برای رسیدن به وضعیت »کربن صفر« 
حمایت کرده اند، همچنان اکثریت را در پارلمان جدید اتحادیه اروپا در اختیار 
خواهند داشت.کارشناسان استدلال می کنند که احزاب پوپولیست و راست 
افراطی، کرسی های بیشتری خواهند داشت، اما نمی توانند جهت گیری های 
اصلی سیاست ها را تغییر دهند. سیاستمداران و تحلیلگران می گویند با این 
حال، برخی از اقدامات جدید ممکن اســت برای مدت طولانی تری متوقف 
شده و مورد بحث قرار بگیرد و تصویب قوانین جدید دشوارتر شود.یک مقام 
لهســتانی در امور اقلیمی، اوایل هفته گذشته به رویترز گفت: تصویب همه 
سیاســت های جدید دشوارتر خواهد بود. اما عقب نشینی بسیار بعید است. 
اکثر قوانین تصویب شده احتمالا باقی خواهند ماند. اما انتظار می رود احزاب 
راست افراطی به ممنوعیت فروش خودروهای بنزینی و دیزلی جدید اتحادیه 
اروپا از ســال ۲۰۳۵، حمله کنند. در راســتای تلاش ها برای کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای از بخش حمل و نقل، اتحادیه اروپا در سال ۲۰۲۳ قانونی را 
تصویب کرد که بر اساس آن، از سال ۲۰۳۵، همه خودروهای جدیدی که به 
بازار می آیند نمی توانند هیچ دی اکسید کربن منتشر کنند و در واقع فروش 
خودروهــای جدید با موتورهای احتراق داخلی را ممنوع می کند. این قانون 
قرار اســت در سال ۲۰۲۶ بازبینی شود.سیمون تاگلیاپیترا، کارشناس ارشد 
اندیشــکده اقتصادی بروژل در بروکسل،در تحلیلی پس از انتخابات نوشت: 
اروپا از سناریویی اجتناب کرد که در آن راست افراطی، کرسی های زیادی را 
به دست آورد تا در موقعیتی قرار گیرد که بتواند بر سر از بین بردن قرارداد 
ســبز اروپا مذاکره کند. این نگرانی وجود داشــت که در سناریوی پیروزی 
احزاب راســت افراطی، قرارداد ســبز اروپا از بین برود اما این اتفاق نیافتاد. 
احزاب میانه، اکثریت کرسی های پارلمان اروپا را حفظ کرده است که نشان 

می دهد اروپا مسیر انتقال سبز را تغییر نخواهد داد.

آیا قیمت بیت کوین افزایش 
می یابد؟ 

در حال حاضر، بیت کوین )BBB( زیر ســطح ۷۰ هزار دلار معامله می شود و 
سرمایه گذاران بررسی می کنند، قیمت بیت کوین صعودی خواهد شد یا خیر.

به گزارش ایســنا، مدتی است که بیت کوین )BBB( زیر سطح ۷۰ هزار دلار 
معامله می شــود و داده های تورم آمریکا قبل از تصمیم گیری فدرال رزرو در 
مــورد نرخ بهره، قیمت این ارز دیجیتال را به ۶۹ هزار و ۹۰۰ دلار رســانده 
بــود، اما این مورد برای فراتر رفتن قیمت از ۷۰ هزار دلار کافی نبود و پس 
از تصمیم نرخ بهره، بازار ارزهای دیجیتال به  طور کامل کاهش یافت. در این 
دوره، برخی از ســرمایه گذاران بزرگ از بازار ارزهای دیجیتال عقب نشــینی 
کردند که به طور قابل توجهی بر ترجیحات پس انداز سرمایه گذاران کوچک 
تاثیر گذاشته است.در زمان نگارش این مطلب، بیت کوین پس از ۰.۵ درصد 
افزایش در ۲۴ ساعت گذشته، با قیمت ۶۶ هزار و ۱۰۰ دلار معامله می شود. 
ارزش بــازار آن بالای ۱.۳ تریلیون دلار باقی مانده و حجم معاملات آن پس 
از کاهش ۴۸ درصدی به ۱۴ میلیارد دلار ســقوط کرده است.از سوی دیگر، 
داده های ارائه شــده توسط کوین گلس نشان داد که نهنگ ها موقعیت های 
طولانی خود را با کاهش قابل توجه در نسبت بلند/کوتاه مدت بیت کوین کنار 
می گذارند.ارزش شــاخص قدرت نســبی بیت کوین نیز چشم انداز مهمی را 
نشان داده است و در ۴۲.۱۹ قرار دارد که نشان می دهد فروشندگان همچنان 
بر خریداران مسلط هســتند.بنابراین با توجه به داده های ارائه شده، اشتباه 
نیســت اگر بگوییم که عدم قطعیت ها در مورد بیت کوین ادامه دارد. در این 
زمینه، داده های سایت سنتیمنت نیز ممکن است نقش مهمی در این فرآیند 
ایفا کنند. بر اساس داده های سنتیمنت، فشار خرید روی بیت کوین در حال 
افزایش است و نظراتی وجود دارد که این روند می تواند سیگنالی برای افزایش 
در بازار باشد. با حمایت از این مورد، عرضه در صرافی های ارزهای دیجیتال 
در حال کاهش است و این عرضه به طور فزاینده ای از صرافی ها خارج می شود.

داده های گلســنود نیز کاهش نســبت ارزش به تراکنش بیت کوین را نشان 
می دهــد و از لحاظ تاریخی، کاهش ایــن معیار عموما در افزایش قیمت در 
بازار منعکس شده است.از سوی دیگر، قیمت بیت کوین بسیار نزدیک به مرز 
باندهای بولینگر است که به دقت توسط تحلیلگران و سرمایه گذاران ارزهای 
دیجیتال نظارت می شــود و به طور کلی به عنوان چشم انداز صعودی تعبیر 
می شود. با این حال، این وضعیت اطمینان کافی ارائه نمی کند.کریپتوکارنسی 
گزارش کرد، بر خلاف بانس بیت، اندیکاتور مکدی داده های منفی را نشــان 
داد که نشان دهنده کاهش بیشــتر قیمت است.مجموع ارزش بازار جهانی 
ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۲.۴۱ تریلیون دلار برآورد می شــود که این 
رقم نسبت به روز قبل  ۰.۲۰ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۴.۰۳ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که ۰.۱۹ درصد 
کاهش روزانه را ثبت کرده اســت.حجم کل بــازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ 
ساعت گذشته ۴۵ میلیارد دلار است که ۳۷.۷۵ درصد کاهش داشته است. 
حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۳.۸۵ میلیارد دلار است 
که  ۸.۵۵ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۴۰.۸ میلیارد دلار است که ۹۰.۶۶  درصد از کل 

حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

گزیده خبر

سرلشکر باقری: جهاد سازندگی بذر انقلاب را در دل محروم ترین و 
مستضعف ترین قشر جامعه کاشت

رهاسازی آب از سد مارون 
برای نخیلات شادگان

خوزستان  صدرنشین  خرید گندم در کشور

ایسنا/خوزســتان نماینده شــادگان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به رهاســازی آب برای نخیلات و 
کشــاورزی شهرستان، از ناپایداری برق در این شهرســتان انتقاد کرد.هاشم خنفری در گفت وگو با ایسنا، 
با اشــاره به ناپایداری برق در شهرســتان، اظهار کرد: با وجود فصل تابســتان و گرمای خوزستان، اما برق 
شهرســتان شادگان پایدار نیست و در همه روستاها مشــکلات آب و برق داریم. وزارت نیرو، ملکف است 
رسیدگی و به این موضوع ورود کند. هرچند مکاتباتی با وزارت نیرو در این خصوص انجام شد اما شان مردم 

این نیست که برق ناپایدار داشته باشند و......

رونمایی از یک پهپاد کشاورزی با حضور 
وزیر جهاد کشاورزی

راه  اندازی ۱۹۹ واحد تولیدی و ۷ شهرک 
صنعتی جدید در هرمزگان

امضای چند قرارداد نفتی برای توسعه میدان های 
چنگوله، بندکرخه و خرید خدمات فرآورش نفت خام
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گزیده خبر

دستیار و مشاور فرمانده کل قوا گفت: در انتخابات کسی را انتخاب کنید که مدیریت 
اجرایی کشور را بلد باشد و مراقب باشید در انتخابات دو قطبی سازی نشود.به گزارش 
خبرگزاری مهر، ســردار سرلشکر سیدیحیی صفوی دستیار و مشاور فرمانده معظم 
کل قوا در مراسم گرامیداشت شهید محمد بروجردی )مسیح کردستان( و شهدای 
پادگان حضرت ولی عصر )عج( که در حسینه حضرت فاطمه الزهرا )س( سپاه تهران 
بزرگ برگزار شد، اظهار کرد: ما و شما با خدا و پیامبرش عهد و پیامان بسته ایم که از 
انقلاب و امامین انقلاب و مردم و امنیت ملی کشور حفاظت کنیم و امیدواریم بتوانیم 
در این راستا از ارکان نظام و منافع و امنیت کشور دفاع کنیم و خدا ما را در این راه 
ثابت قدم قرار دهد تا دچار اشتباهات بزرگ مخصوصاً در تصمیمات نشویم.وی گفت: 
بنده دو فرمانده داشتم که رویم تاثیر فکری و روحی داشتند؛ یکی از ایشان فرمانده 
شــهید محمد بروجردی و دیگری شهید یوسف کلاهدوز بود و شهید بروجردی را 
از تابستان ۵۶ تا زمان شهادتش از نزدیک می شناختم.مشاور نظامی فرمانده معظم 
کل قوا بیان کرد: در اندیشه و تفکر، شهید بروجردی یک مکتب و استراتژی داشت 
و فهم او در ایجاد امنیت پایدار در کردستان فهم استراتژیک بود؛ او جریان شناس و 
جریان ساز بود و دکترین امنیت پایدار را در مناطق غربی پایه گذاری کرد و آن اعتماد 
و اعتنا به مردم مســلمان کردستان و جدا کردن صف مردم از صف ضدانقلاب بود.

سرلشکر صفوی ادامه داد: ایشان معتقد بود باید رافت اسلامی را به مردم کردستان 
نشان دهیم و در کنار کار فرهنگی به توسعه و آبادانی کردستان کمک کنیم چون 
اگر این کار انجام شود خود این مردم در کنار سپاه اسلحه دست می گیرند و امنیت 
پایدار را خودشان ایجاد می کند و از زندگی و ناموس خود دفاع می کنند.وی افزود: 
ایشــان تفکر و سازمان پیشمرگان کُرد مســلمان را ایجاد کرد و آزادی سنندج و 
شــهرهای کردســتان با همین استراتژی امنیت پایدار انجام شــد؛ تفکر و اندیشه 
راهبردی شهید بروجردی بر اساس قرآن و تفکر ائمه بود و او اقوام و قوم اصیل کرد 
را خوب می شناخت.مشاور نظامی فرمانده معظم کل قوا گفت: اخلاق و رفتار ایشان 
اخلاق و رفتار محمدی بود و او بســیار مومن، مخلص و صبور بود؛ همچنین ایشان 
قابلیت انعطاف داشت و با همه جور انسان ها الا ضدانقلاب کنار می آمد و در اخلاق و 
رفتار مطلوب خدا و ائمه اطهار بود.سرلشکر صفوی تصریح کرد: شهید بروجردی در 
زمان شهادت ۲۹ سال داشت اما با این وجود این جوان بنیانگذار یک گروه توحیدی 
بود و اولین گروهان و گردان در پادگان ولی عصر را ســازماندهی کرد، هرچند به او 
بسیار جفا کردند؛ همچنین ایشان سپاه غرب کشور را ایجاد کرد چون فکر و بینش 
سیاســی و قرآنی داشــت و علاوه بر اعتقاد به امام با بزرگانی همچون مقام معظم 
رهبری و شهید مطهری در ارتباط بود.وی اضافه کرد: شهید بروجردی با ضدانقلاب 
و کمونیست و مارکسیست هم گفت وگو می کرد، او این طور شخصیتی داشت.مشاور 
نظامی فرمانده معظم کل قوا با نقل خاطراتی از چگونگی آزادی سنندج، بانه، مریوان 
و ســقز و … با مجاهدت های شهید بروجردی گفت: انتخابات پیش رو تعیین کننده 
سرنوشت سال های آینده کشور است، پس هوشیار باشید و افرادی را انتخاب کنید 
که چارچوب ذهنی آن ها وحدت گرا باشد و قشرگرایی در آن ها نباشد و به حضرت آقا 
ایمان داشته باشند و خود را نفر دوم کشور بدانند نه نفر اول کشور.سرلشکر صفوی 
افزود: کسی را انتخاب کنید که مدیریت اجرایی کشور را بلد باشد و مشکلات مردم 
را حل کند و کاربلد باشد چراکه ما افراد با مبانی مذهبی و دانشگاهی بسیار داریم 
ولی کاربلد نیستند؛ همچنین مراقب باشید دو قطبی سازی نشود و انسانی را که واقعاً 

به درد بخورد و مدیریت کشور را عهده دار شود، انتخاب کنید.

واکنش سخنگوی دولت به آزادی 
حمید نوری

ســخنگوی دولت گفت: ثمرات دیپلماسی عزت  رئیس جمهور شــهید ماندگار است.به 
گزارش ایســنا، علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت:»دو روز پیش عملیات فرانســه علیه گروهک تروریستی منافقین، از ایران رصد 
شــد؛ امروز  حمید نوری پس از ۱۶۸۰ روز از ســوئد آزاد شــد. ثمرات دیپلماسی عزت 

 رئیس جمهور شهید ماندگار است...«

سرلشکر باقری: جهاد سازندگی بذر انقلاب را در دل محروم ترین و مستضعف ترین قشر جامعه کاشت

رئیس ســازمان فضایی ایران توفیقات ۳ ســال اخیر کشور در حوزه صنعت فضایی را مرهون 
پیگیری های رئیس جمهور شهید دانست و گفت: فناوری فضایی و سایر حوزه های فناوری در 
کشور نیاز به توجه دارند و دولت آینده با پیگیری هایی که دارد، می تواند زمینه شتاب توسعه 
فناوری ها را فراهم کند.دکتر حســن سالاریه در گفت وگو با ایسنا گفت: در صنعت فضایی در 
۳ ســال گذشته ۱۲ پرتاب فضایی شــامل ۱۰ پرتاب بومی و دو پرتاب بین المللی داشته ایم، 
گفت: این دســتاورد در قیاس با ادوار ۱۰ سال گذشته رکوردی محسوب می شود، ضمن آنکه 
پروژه های متعددی با بخش خصوصی داشــتیم.وی افزود: حدود نزدیک به یک هزار میلیارد 
تومان همکاری با بخش خصوصی داشتیم که در تاریخ صنعت فضایی کشور بی نظیر است و در 
سایه این همکاری، فعالیت های خوبی در صنعتی فضایی بخش خصوصی اجرایی شد.سالاریه، 
پروژه باریک باند شــهید ســلیمانی و خرید ماهواره های بومی سنجی را از دیگر دستاوردهای 
کشور در حوزه فضایی بخش خصوصی نام برد و یادآور شد: زیر ساخت های متعدد فضایی مانند 
ایستگاه فضایی چابهار نیز در کشور توسعه یافته که در کشور و منطقه یکتا است.رئیس سازمان 
فضایی خاطر نشــان کرد: اینها حاصل تلاش یک دولت پرکار و پرانرژی است که شبانه روز در 
حال کار اســت و طبیعتا این امر در گرو انتخاب مردم اســت و مردم با شرکت در انتخابات، 
رئیس جمهوری را انتخاب کنند که بتواند این شــتاب را بیشــتر کند و توقفی در این صنعت 
ایجاد نکند.سالاریه اضافه کرد: رئیس جمهور آینده باید به صنعت فضایی رونق دهد تا اتفاقات 
بهتری در دولــت چهاردهم رقم بخورد.وی با بیان اینکه فناوری فضایی نمونه ای از توســعه 
فناوری در کشور است، تاکید کرد: سایر حوزه های فناوری در کشور نیازمند توجه ویژه هستند 
و دولت می تواند با نگاه و پیگیری هایی که دارد، شتاب حوزه های فناورانه و حوزه های اقتصادی 
و زیر ســاختی دیگر را رونق دهد و کیفیت زندگی را در میان آحاد مردم ارتقاء بخشــد.    به 
گزارش ایسنا، مهمترین اقدام دولت سیزدهم بعد از حمایت و پشتیبانی از توسعه فناوری های 
فضایی، برگزاری جلسات شورای عالی فضایی بوده است. نخستین جلسه شورای عالی فضایی 
در دولت سیزدهم به ریاست حجت الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور روز 
جمعه، ۵ آذر ۱۴۰۰ برگزار شــد. »شــورای عالی فضایی« که برای سیاست گذاری استفاده از 
فناوری های فضایی و ایجاد هماهنگی های لازم میان تمام دستگاه های ذی ربط  تشکیل شده، 
باید بر اساس مصوبه هیات وزیران، حداقل ۲ بار در سال به ریاست رئیس جمهور تشکیل شود، 
اما در قریب به ۱۷ســال از زمان ایجاد شورای عالی فضایی، تشکیل جلسات روند نامنظمی را 
پی گرفت، به  طوری که این شورا به مدت ۱۱ سال تشکیل جلسه نداد.با از سرگیری برگزاری 
جلســات این شــورا، اولویت های راهبردی این حوزه نظیر تثبیت توانمندی دستیابی به مدار 
لئو، دســتیابی اولیه به مدار ۳۶ هزارکیلومتــری، راه اندازی مرکز تجمیع و آزمون ماهواره ها و 
ماهواره برهــا و راه اندازی فاز اول پایگاه پرتاب فضایــی چابهار با هماهنگی حداکثری تمامی 

بازیگران حوزه فضایی در دســتور کار قرار گرفت.دومین جلسه شورای عالی فضایی در دولت 
سیزدهم به ریاست حجت الاسلام رئیسی و با حضور اعضای حقیقی و حقوقی این شورا، در روز 
۱۴ بهمن ۱۴۰۱ برگزار شد.در برگزاری جلسات شورای عالی فضایی اهداف دولت و گام هایی 
که برای تحقق آنها باید برداشــته می شد، مشخص شــد که به این شرح است:پرتاب ماهواره 
ققنوس با ماهواره بر ســیمرغ، آزمون موفق حمل و جدایش همزمان ۳ ماهواره )دی ۱۴۰۰(، 
سامانه آفاق برای پایش آنلاین گردوغبار و آلودگی هوا با استفاده از تصاویر ماهواره ای )بهمن 
۱۴۰۰(، تحویل ســه ســامانه کاربردی پایش ماهواره ای به نهادهای بهره بردار، تزریق مداری 
موفق ماهواره نور ۲ توسط ماهواره بر قاصد )اسفند ۱۴۰۰(، پرتاب نمونه کیفی ماهواره ناهید ۱ 
با ماهواره بر ذوالجناح )خرداد ۱۴۰۱(، پرتاب ماهواره خیام با ماهواره بر ســایوز )مرداد ۱۴۰۱(، 
آغاز عملیات عمرانی پایگاه فضایی چابهار؛ بزرگ ترین پایگاه پرتاب ماهواره غرب آسیا )شهریور 
۱۴۰۱(، افتتــاح مرکز کنترل و عملیات ماهواره های ســنجش از دور، پرتاب موفق زیرمداری 
بلوک انتقال مداری سامان )مهر ۱۴۰۱(، اتمام طراحی و ساخت نمونه کیفی کپسول زیستی، 
تثبیت عملکرد بهینه و اتمام فرآیند کالیبراســیون ماهواره خیام، دســتیابی کشور به تصاویر 
رنگی ماهواره ای با قدرت تفکیک یک متر برای نخســتین بار در کشور )آبان ۱۴۰۱(، آزمون 
موفقیت آمیــز زیرمداری ماهواره بر قائم ۱۰۰، امضای تفاهم نامه همکاری مشــترک با آژانس 
فضایی روســیه، ثبت ماهواره خیام در سازمان ملل متحد )آذر ۱۴۰۱(، تکمیل نمونه پروازی 
 ،GTO ماهواره سنجشی طلوع ۳، تکمیل نمونه کیفی ماهواره مخابراتی ناهید ۲، تکمیل ماهواره
تکمیل سه ســامانه کاربردی پایش ماهواره ای محصولات استراتژیک، برگزاری دومین جلسه 
شــورای عالی فضایی در دولت سیزدهم و تصویب و ابلاغ برنامه ۱۰ساله صنعت فضایی کشور 
)دی ۱۴۰۱(. ســومین جلسه شورای عالی فضایی در دولت سیزدهم روز سه شنبه ۲۲ خرداد 
به ریاست دکتر محمد مخبر، سرپرست ریاست جمهوری و با حضور اعضای حقیقی و حقوقی 
این شورا در سالن شهید بهشتی نهاد ریاست جمهوری برگزار شد. در این جلسه حسن سالاریه 
دبیر شورای عالی فضایی ضمن مرور مصوبات جلسات قبلی، گزارشی از روند اقدامات اجرایی و 
فعالیت های صورت گرفته برای تحقق این مصوبات ارائه و برنامه های تدوین شده بخش فضایی 
در سال ۱۴۰۳ را تشریح کرد.بنا بر این گزارش موضوعات دستور کار جلسه، برنامه های آینده 
صنعت فضایی کشــور، توانمندی ها و شتاب بخشی به روند توسعه این صنعت در کشور مورد 
بررسی اعضای حاضر در جلسه قرار گرفت.همچنین پیشنهاد نامگذاری پایگاه ملی پرتاب های 
فضایی )چابهار( به نام شــهید جمهور، »آیت الله رئیسی«، به پاس زحمات و حمایت های بی 

دریغ ایشان برای شکوفایی صنعت فضایی مورد توافق کلیه اعضا قرار گرفت.

در دیدار رئیس کمیسیون بین المللی دومای دولتی روسیه با سرپرست ریاست جمهوری مطرح 
شد

تاکید مخبر براتخاذ تصمیمات لازم 
جهت اجرایی شدن هر چه سریع تر 
برنامه جامع همکاری ایران و روسیه

سرپرســت ریاست جمهوری بعد از ظهر امروز شــنبه در دیدار با »لئوتید اسلوتسکی« رئیس 
کمیسیون بین المللی دومای دولتی روسیه، با قدردانی از ابراز همدردی و تسلیت دولت و رئیس 
جمهور روســیه با دولت و ملت ایران در پی ضایعه شهادت آیت الله رئیسی و همراهان ایشان، 
روابط تهران و مسکو را متکی بر منافع بلندمدت و پایدار دو کشور توصیف و بر ضرورت نهایی 
و اجرایی شــدن هر چه سریع تر توافق جامع همکاری میان دو کشور، کریدور شمال–جنوب و 
راه اندازی خط ریلی رشت–آســتارا تأکید کرد.به گزارش ایســنا، محمد مخبر دراین دیدار که 
ایگور لویتین دســتیار ویژه رئیس جمهوری روسیه نیز حضور داشت، گسترش همکاری های 
تهران–مســکو در دولت ســیزدهم را پایه ریزی معادلات نوینی در منطقه دانست و با اشاره به 
اهمیت اجرای هر چه سریع تر برنامه جامع همکاری های ایران و روسیه، براتخاذ تصمیمات لازم 
جهت اجرایی شدن هر چه سریع تر این برنامه تاکید کرد.سرپرست ریاست جمهوری با ضروری 
دانستن تکمیل هر چه سریع تر کریدور شمال–جنوب درباره راه اندازی  راه آهن رشت–آستارا از 
آماده شدن  بسترهای لازم برای اجرای این طرح خبر دادو افزود: با توجه به اهمیت این طرح 
بزرگ، جمهوری اســلامی ایران برای عملیاتی شدن توافقات انجام شده در این زمینه آمادگی 
کامل دارد.»لئوتید اسلوتســکی« رئیس کمیسیون بین المللی دومای دولتی روسیه نیز در این 
دیدار با تسلیت مجدد شهادت آیت الله رئیسی و دکتر امیرعبداللهیان و ابلاغ عمیق ترین مراتب 
تأسف رئیس جمهور روسیه بابت این ضایعه به دولت و ملت ایران گفت: گسترش همکاری های 
دو کشور اراده و خواسته روسای جمهور دو کشور بود و لذا  توافقات صورت گرفته بین دو رئیس 

جمهور باید هر چه سریع تر نهایی و عملیاتی شود.
وی با قدردانی از سیاست فعالانه وزارت خارجه دولت سیزدهم در نهایی شدن سند همکاری های 
جامع دو کشور و همچنین ایجاد کریدور شمال–جنوب و خط ریلی رشت–آستارا تصریح کرد: 
عضویت ایران در بریکس و همچنین موافقت نامه همکاری با اوراســیا عصر جدیدی در توسعه 
روابط ایران با کشــورهای منطقه را رقم زده است.در این دیدار همچنین ایگور لویتین دستیار 
ویژه رئیس جمهوری روســیه و مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی گزارشی از روند اجرای 
ســند جامع همکاری های دو کشــور و آغاز اجرای کریدور شمال–جنوب و ساخت خط ریلی 

رشت–آستارا ارائه کردند.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح به مناسبت سالروز تاسیس "جهاد سازندگی" پیامی صادر و 
یادآورشد که جهاد سازندگی بذر انقلاب را در دل محروم ترین و مستضعف ترین قشر جامعه 
یعنی روستاییان عزیز کاشت.به گزارش ایسنا، متن پیام سردار سرلشکر محمد باقری رئیس 

ستادکل نیروهای مسلح به مناسبت سالروز تاسیس "جهاد سازندگی" به شرح ذیل است:
۲۷ خردادماه، ســالروز صدور فرمان تاریخی حضرت امام خمینی)ره( مبنی بر تاســیس 
"جهاد ســازندگی" که یادآور مجاهدت های "سنگرسازان بی سنگر" در سال های افتخارآمیز 
دفاع مقدس اســت را به پیشکسوتان و یکایک جهادگران جهاد سازندگی تبریک و تهنیت 
می گویم.حافظه تاریخی ملت ایران به ویژه اقشار محروم گواهی می دهد نهاد مقدس جهاد 
سازندگی با جوشش از بطن انقلاب اسلامی از همان روزهای نخستین استقرار نظام مقدس 
جمهوری اســلامی ایران پای به عرصه های خدمت و پاسخ به نیازهای آنی و حیاتی مردم 
به ویژه در مناطق دور افتاده گذاشــت و بســترها و بنیان های رشد و سازندگی روستاها و 
زندگی توام با عزت، رفاه و آرامش آنان که از تحقیر و عقب ماندگی دوران ستم شاهی رنج 
می بردند را فراهم آورد.جهادگران گمنام و بی نشــان با خدمت بی منت خود در میدان های 
محرومیت زدایی و بهبود وضع زندگی روســتاها و مناطق عشــایری با توســعه کشاورزی، 
دامداری و صنایع روستایی به تدریج ابعاد گسترده ویرانی ها و محرومیت های بر جای مانده 
از دوران حاکمیت رژیم پهلوی را جبران و با جلب رضایتمندی آنان لبخند را بر ســیمای 
روستاییان عزیز نشــاند.جهاد سازندگی با همت جهادی و انقلابی خالصانه و صادقانه خود 
بذر انقلاب را در دل محروم ترین و مستضعف ترین قشر جامعه یعنی روستاییان عزیز کاشت 
و باور امام عظیم الشــأن راحل به توانایی ملت برای دســتیابی به خودکفایی و طی کردن 
پله های پیشرفت و ترقی را به حقیقت بزرگ و انکارناپذیر عصر تبدیل کرد.یاد و نام حماسه 
ســازی های ماندگار و افتخارآمیز تاریخی و الهام بخش شهیدان جهاد سازندگی را گرامی 
می داریم و از خدای قادر متعال برای آحاد پیشکسوتان و یادگاران این نهاد مقدس و مبارک 
صحت، سلامتی، عزت، سربلندی و توفیق ادامه خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران و فریضه جهاد و خدمت رســانی در "میدان ســازندگی، آبادانی و پیشرفت کشور" را 

مسئلت می جویم.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین تاکید کرد: مشارکت گسترده مردم در انتخابات برای کشور ما امنیت آفرین است و ما را از گزند حوادث مصون 
می دارد و باعث می شود که دشمنان مرتکب خطای محاسباتی در قبال ایران نشوند.به گزارش ایسنا، سردار غلامرضا سلیمانی رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین طی سخنانی در ارتباط تصویری با فرماندهان نواحی و پایگاه های مقاومت بسیج، اظهار کرد: بر اساس قانون اساسی و به 
دلیل حادثه دردناک شهادت آیت الله رئیسی، امروز کشور و ملت عزیز ما در معرض انتخابات ریاست جمهوری قرار گرفته است.وی افزود: مقام معظم رهبری ۴ مولفه »مشارکت، امنیت، 
سلامت و رقابت« را برای انتخابات پیش رو مطرح کردند.رئیس سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به مشارکت گسترده و دشمن شکن مردم در تشییع پیکرهای مطهر شهدای خدمت، 
گفت: ضرورت دارد که این شکوه و حماسه عظیم، با حضور آحاد مختلف مردم در پای صندوق های رای تکمیل شود.وی تصریح کرد: همه اقشار، سلایق، گروه های سیاسی و طیف های 
گوناگون مردم که در بدرقه تاریخی شهدای خدمت شرکت کردند باید با مشارکت در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، حماسه آفرینی خود را تکمیل کنند.سردار سلیمانی گفت: 
بسیج به مانند رسالتی که در انتخابات های گذشته داشته، در انتخابات پیش رو نیز به منظور تحقق مشارکت حداکثری نقش آفرینی خواهد کرد؛ بسیج با بهره گیری از ظرفیت سپاه های 

استانی، نواحی شهرستانی، پایگاه های مقاومت و رده های قشری تلاش می کند حضور مردم در پای صندوق های رای، حضوری حداکثری و همه جانبه باشد.

مسئول برگزاری انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری در خارج از کشور گفت ۳۴۴ صندوق رأی به خارج از ایران 
ارسال شده و بیشترین صندوق در آمریکاست.به گزارش ایسنا، »علیرضا محمودی« مسئول برگزاری انتخابات چهاردهمین 
دوره ریاست جمهوری در خارج از کشور روز یکشنبه و یک کنفرانس خبری در تهران گفت: با نمایندگی های ایران در 
تماس و تعامل بودیم تا آمادگی لازم را برای انتخابات مهیا کنند. خوشبختانه اطمینان لازم از برگزاری انتخابات بسیار خوب 
را در نمایندگی ها داریم.محمودی خبر داد: ما ۳۴۴ صندوق اخذ رای در خارج از کشور تا به این لحظه داریم. همکاران من 
از دفتر حافظ منافع ایران در واشنگتن و دفتر نمایندگی ایران در نیویورک اطلاع دادند که هماهنگی لازم را برای داشتن 
صندوق های سیار در آمریکا را هم انجام دادند و ان شاءالله در آن حوزه تعدادی صندوق سیار خواهیم داشت.او در ادامه 
گفت: ما در حوزه کشورهای همسایه هم پیگیرهای لازم را انجام دادیم. ما در عراق ۶ حوزه اخذ رای و ۲۳ صندوق اخذ 
رای را داریم. سفیر و کنسول های ما در تلاش هستند تا صندوق های سیار را در عراق، با توجه به ایام اعیاد و زیارتی و اینکه 

هموطنان زیادی در این کشور حضور دارند، بتوانند صندوق های سیار را هم داشته باشند.

تاکید رئیس سازمان بسیج مستضعفین بر دعوت چهره به 
چهره از مردم برای مشارکت در انتخابات

مسئول برگزاری انتخابات در خارج از کشور خبر داد

۳۴۴ صندوق اخذ رأی در خارج از کشور؛ بیشترین صندوق در 
آمریکاست

سرلشکر صفوی:

مراقب باشید در 
انتخابات دو قطبی سازی 

نشود

رئیس سازمان فضایی در گفت وگو با ایسنا تاکید کرد

رئیس جمهور آینده باید صنعت فضایی را رونق دهد تا اتفاقات بهتری در دولت 
چهاردهم رقم بخورد
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گزیده خبر امضای چند قرارداد نفتی برای توسعه میدان های چنگوله، بندکرخه و خرید خدمات فرآورش نفت خام

قراردادهای طرح توسعه و بهره برداری با سرمایه گذاری حدود ۲ 
میلیارد دلار امروز به امضا رسید.به گزارش ایسنا، قرارداد میدان 
نفتی چنگوله همسو با برنامه های ۵ ساله توسعه کشور مبنی بر 
توســعه و تولید حداکثری از میدان های نفتی به ویژه میدان های 
مشــترک، بین شــرکت ملی نفت ایران و شــرکت مهندسی و 
ســاختمان صنایع نفت )OIEC( امضا شد.میدان مشترک نفتی 
چنگوله در بلوک اناران منطقه چین خورده زاگرس، حوضه رسوبی 
فارس، در استان ایلام در حدود ۵۰ کیلومتری جنوب شرقی شهر 
مهران و ۵ کیلومتری شــمال مرز ایران و عراق واقع شده است. 
ایــن میدان حدود ۴ هزار و ۸۰۰ میلیون بشــکه نفت خام درجا 
دارد.وزارت نفت دولت سیزدهم همســو با برنامه های پنج  ساله 
توســعه کشور مبنی بر توســعه و تولید حداکثری از میدان های 
نفتی، به خصوص میدان های مشــترک، پــس از مذاکرات فنی، 
قــراردادی و مالی فشــرده، قرارداد طرح توســعه و بهره برداری 
میدان نفتی چنگوله را با شــرکت مهندسی و ساختمان صنایع 
نفت )OIEC( نهایی و امضا کرد.مدت این قرارداد ۲۰ سال است 
و در طــول دوره قرارداد، مقدار تولید بــرآوردی تجمعی حدود 
۲۲۸ میلیون بشــکه نفت خام از این میدان مشترک خواهد شد. 
تفاهم نامه اولیه مطالعه توسعه این میدان فروردین ۱۳۹۸ امضا و 
مذاکرات آن انجام شد، اما به دلیل اختلاف در هزینه های توسعه 
و پذیرفته نشــدن طرح پیشــنهادی، مذاکرات متوقف شد که با 
مذاکرات دوباره از زمســتان پارسال، ســرانجام این مذاکرات به 
امضای قرارداد با هدف تولید روزانه ۶۰ هزار بشکه نفت از میدان 
منجر شد.این موضوع به منظور برداشت حداکثری از این میدان، 
ایجاد اشتغال به ویژه در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته غرب 
کشور و استان ایلام، هدایت نقدینگی کشور به طرح های منتخب 
نفت و گاز با حداکثر ســوددهی، اســتفاده حداکثری از ظرفیت 
شرکت های ایرانی اکتشاف و تولید )E&P(، توسعه زیرساخت های 
اجتماعی و اقتصادی استان های ایلام و کرمانشاه همسو با اهداف 
دولت سیزدهم و مجلس شورای اسلامی برای برداشت حداکثری 
از میدان های نفتی و خدمت به مردم محروم منطقه در دســتور 
کار شرکت ملی نفت ایران قرار گرفت.عملیات اجرایی این طرح 
با سرمایه گذاری مستقیم هزار و ۲۵۱ میلیون دلار شامل حفاری 
۲۵ حلقه چاه جدید شامل حفاری سه حلقه چاه توصیفی، تعمیر 
دو حلقه چاه موجود، تکمیل ۱۸ حلقه چاه تولیدی سروک )ایلام 
و فهلیان در صــورت اثبات نفت قابل بازیافت(، حفاری دو حلقه 
چاه تزریق پســاب و احداث تأسیسات روسطحی شامل احداث 
تأسیسات فرآورش مرکزی نفت و گاز، اجرای خطوط انتقال نفت 
و گاز و احداث تأسیســات سرچاهی و خطوط لوله جریانی است.

از مزایای این طرح می توان به جذب ســرمایه، تســریع در طرح 
توســعه و بهره برداری میدان  نفتی چنگوله اشاره کرد، همچنین 
عواید ناشــی از اجــرای این طرح نیز شــامل درآمد حدود ۱۳ 
میلیــارد دلاری در دوره قرارداد و تأمیــن پایدار و مطمئن گاز 
مورد نیاز طرح کارخانه گاز و گاز مایع ۳۱۰۰ اســت. شــرکت 
ملی نفــت ایران در نظر دارد به منظــور افزایش رفاه مردم و در 
قالب اجرای مســئولیت  اجتماعی )CSR(، ۱۱ میلیون دلار برای 
بهبود زیرســاخت های منطقه هزینه  کند. قرارداد طرح توسعه و 
بهره برداری میدان بند کرخه امضا شــدقرارداد توســعه میدان 
نفتی بند کرخه هم با ذخیره درجای ۹۸۰ میلیون بشــکه نفت 
همســو با برنامه و سیاست های کلان کشــور و اقتصاد مقاومتی 
مبنی بر توســعه و تولید حداکثــری از میدان های نفتی، پس از 
مذاکرات فنی، قراردادی و مالی فشــرده امضا شــد. این میدان 
در استان خوزســتان در ۲۰ کیلومتری شهر اهواز قرار دارد و با 
میدان های اهواز، مشــتاق، آب تیمور و سوسنگرد همجوار بوده و 
در فروافتادگی دزفول و بلوک اکتشــافی مهر واقع شــده است.

ساختمان تاقدیســی میدان بند کرخه با ابعاد ۶۰ در ۵ کیلومتر 
دارای دو کوهانک شمالی و جنوبی است و تاکنون سه حلقه چاه 
اکتشافی در این میدان حفاری شده که وجود هیدروکربور مایع 
در بخش کوهانک جنوبی در سازند ایلام به اثبات رسیده است.

حجم نفت درجای این میدان حدود ۹۸۰ میلیون بشــکه است 
و همســو با برنامه و سیاست های کلان کشور و اقتصاد مقاومتی 
مبنــی بر توســعه و تولید حداکثری از میدان هــای نفتی، پس 
از مذاکرات فنی، قراردادی و مالی فشــرده، قرارداد توســعه آن 
با شــرکت توســعه نفت و گاز مپنا نهایی و امضا شد.مدت این 
قرارداد ۱۵ سال اســت و در طول دوره قرارداد، تولید برآوردی 
تجمعی حدود ۵۶ میلیون و ۶۰۰ هزار بشــکه نفت خام خواهد 
بود. این قرارداد به منظور برداشت حداکثری از این میدان، ایجاد 
اشــتغال به ویژه در مناطق غرب کارون، هدایت نقدینگی کشور 
به طرح های منتخب نفت و گاز و حداکثر ســوددهی، اســتفاده 
 ،)E&P( حداکثری از ظرفیت شرکت های ایرانی اکتشاف و تولید
توسعه زیرساخت های اجتماعی و اقتصادی استان خوزستان در 

دستور کار شرکت ملی نفت ایران قرار گرفت.عملیات اجرایی این 
طرح با سرمایه گذاری مستقیم ۴۳۵ میلیون دلار شامل حفاری 
۱۱ حلقــه چاه تولیدی، یک حلقه چــاه ارزیابی، یک حلقه چاه 
دفع پســاب، تعمیر یک حلقه چاه، احداث تأسیسات سرچاهی و 
خطوط لوله جریانی و احداث تأسیســات فرآورش و انتقال نفت 
خام اســت که پیش بینی می شــود حدود ۲ هزار و ۵۰۰ فرصت 
شــغلی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد کند. جذب سرمایه، تسریع 
در طرح توســعه و بهره برداری میدان بند کرخه و برآورد عواید 
۳ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلاری برای دولت در دوره قرارداد، از 
مزایای این طرح اســت. مقرر شــده به منظور افزایش رفاه مردم 
در قالب اجرای مســئولیت  اجتماعــی )CSR(، ۴ میلیون و ۳۰۰ 
هــزار دلار برای بهبود زیرســاخت های مناطق پیرامومی میدان 
بنــد کرخــه هزینــه  کند.قراردادهای خرید خدمــات فرآورش 
نفت خام امضا شــدقرارداد خرید خدمــات فرآورش نفت خام نیز 
با استفاده از تأسیســات فرآورش سیار نفت )SkidMounted( در 
قالب قرارداد مشــارکت عمومی - خصوصی ســاخت، مالکیت و 
بهره برداری )BOO( به صورت جداگانه با شــرکت توسعه نفت و 
گاز مپنا و گروه صنعتی مهام شرق امضا شد.همچنین دو قرارداد 
خرید خدمات فرآورش نفت خام با استفاده از تأسیسات فرآورش 
سیار نفت در قالب قرارداد مشارکت عمومی - خصوصی ساخت، 
مالکیت و بهره برداری )BOO( به صورت جداگانه با شرکت توسعه 
نفت و گاز مپنا و گروه صنعتی مهام شــرق امضا شــد.   قرارداد 
ساخت واحد فرآورش نفت خام میدان های قلعه نار، کبود و بالارود 
با ظرفیت روزانه ۴۰ هزار بشکه به مدت ۱۰ سال و سرمایه گذاری 
۱۰۰ میلیون دلار با شــرکت توســعه نفت و گاز مپنا و قرارداد 
ســاخت واحد فرآورش نفت خام میدان منصوری )آســماری( با 
ظرفیت روزانه ۷۵ هزار بشــکه به مدت ۱۰ سال و سرمایه گذاری 
۱۴۰ میلیــون دلار بــا گروه صنعتی مهام شــرق امضا شــد.از 
ویژگی های این دو قرارداد می توان به مشارکت بخش خصوصی 
با سرمایه گذاری حدود ۲۵۰ میلیون دلاری در بالادست صنعت 
نفت، استفاده از الگوی قراردادهای مشارکت عمومی - خصوصی 
مطابق شــعار سال، سیاست های اقتصاد مقاومتی، برنامه هفتم و 
قانون تأمین مالی زیرساخت ها، افزایش روزانه ۱۱۵ هزار بشکه ای 
ظرفیت فرآورش نفت خام و ایجاد اشتغال پایدار به منظور ساخت 
تأسیسات یادشده و بهره برداری بلندمدت از واحدهای فرآورشی 

ایجادشده در استان خوزستان اشاره کرد.

مذاکرات نفتی ایران و روسیه تا کجا 
پیش رفت؟

در روزهای گذشــته مقامات ایران و روســیه با یکدیگر دیدار داشــتند و در این دیدار بر روند 
توسعه مناســبات ایران و روسیه تاکید و برای این مهم نیز تصمیماتی اخذ شد.به گزارش ایسنا، 
حجم مبادلات تجاری روســیه با جمهوری اسلامی ایران در سه ماه نخست سال ۲۰۲۴ نسبت 
به مدت مشابه سال گذشــته میلادی، ۴۸ درصد افزایش یافت. همچنین براساس نتایج سه ماه 
نخســت سال ۲۰۲۴، صادرات روســیه به ایران ۷۷ درصد و واردات این کشور از ایران ۱۳درصد 
افزایش یافته اســت.به تازگی نیز مقامات دو کشور با یکدیگر مذاکره کردند، همه موارد دستور 
کار مناســبات دو کشور طی سه سال اخیر بررسی و درباره سرمایه گذاری روسیه در میدان های 
جدید نفتی ایران مذاکره و تصمیم های خوبی گرفته و پیشــرفت کارها در حوزه صنعت و نفت 
و گاز، نیروگاهی، نیروگاه هسته ای شماره دو بوشهر، بانکی، کریدور شمال و جنوب و خط ریلی 
رشــت – آستارا بررسی شد.در این دیدار درباره رفع چالش ها در پروژه های مشترک گفت وگو و 
توافق ها و تصمیم های تازه به ویژه در صنعت نفت و گاز و پتروشــیمی اتخاذ شد.توسعه ۷ میدان 
نفتی در ایران با ســرمایه گذاری شرکت های روسی آنطور که جواد اوجی - وزیر نفت اعلام کرده 
اکنون هفت میدان نفتی در ایران با سرمایه گذاری شرکت های مختلف روسی در حال توسعه است 
و ۲۲۰ هزار بشــکه از تولید روزانه نفت ایران از آن دســته از میدان های کشور است که روس ها 
در آن سرمایه گذاری کرده اند. درباره سرمایه گذاری شرکت های روس در میدان های جدید نفتی 
در ایران نیز در این نشســت مذاکره شــد.وی از گفت وگو درباره صــادرات فرآورده های نفتی و 
محصولات پتروشیمی و  انتقال فناوری به عنوان محور دیگر مذاکرات خود با مقامات روسی نام برد 
و گفت:  متخصصان ایرانی هم اکنون در حال تأمین نیازمندی های شرکت های روسیه در حوزه های 
بالادســت و پایین دست صنعت نفت هستند و درمقابل، یک سری نیازمندی های صنعت نفت و 
گاز ایران از طریق شرکـــت های روسی تأمین می شود که همه این موارد در نشست هایی که با 
دولتمردان روســیه داشتیم مطرح و تصمیمات خوبی اتخاذ شد.وی یادآور شد: از سویی به دنبال 
حادثه ناگواری که در کشــور رخ داد و سبب شهادت رئیس جمهوری، وزیر امور خارجه و عزیزان 
دیگر شد، ابراز همدردی و پیگیری موضوعات از طریق آقای پوتین و پشتیبانی و حمایت وی در 
این فرایند را شاهد بودیم؛ ازاین رو، لازم بود که به طور حضوری قدردانی کنیم. وزیر انرژی روسیه، 
مســئول طرف روسی کمیسیون مشترک با ایران می شــودوزیر نفت همچنین با اشاره به اینکه 
دوره فعالیت الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه به عنوان رئیس طرف روسی کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی با ایران، هفته آینده پایان می یابد، اعلام کرد: در این نشست وزیر 
انرژی روسیه که مسئولیت طرف روسی این کمیسیون را برعهده خواهد گرفت هم حضور داشت.

وزیر نفت همچنین با اشاره به راه اندازی پرواز مستقیم تهران - گروزنی مرکز چچن روسیه، ابراز 
امیدواری کرد که همکاری ها همسو با تقویت مناسبات دو ملت همگام با ارتقای سطح روابط تداوم 
یابد. الکساندر نواک معاون نخست وزیر روسیه نیز ضمن اعلام افزایش ۴۸درصدی مبادلات تجاری 
ایران و روســیه در ۳ ماه نخست  ۲۰۲۴ گفت: راه اندازی پروازهای مستقیم در مسیر گروزنی - 
تهران در تاریخ ۱۰ژوئن۲۰۲۴  از سوی )شرکت ایرانی( ماهان ایر انجام می شود و اطمینان دارم 
که این موضوع انگیزه ای برای افزایش جریان گردشــگر متقابل بین ایران و مناطق قفقاز شمالی 
خواهد بود.ایران و روســیه ظرفیت های متعددی برای توسعه روابط خود در حوزه انرژی دارند و 
طی سال های اخیر نیز برای تحقق این مهم جلسات متعدد را با یکدیگر در سطوح مختلف برگزار 
کرده اند که نتایج خوبی نیز حاصل شــده اســت، تاکید بر افزایش روابط بی شک می تواند نتایج 

بهتری را برای هر دو کشور حاصل کند.

رهاسازی آب از سد مارون برای 
نخیلات شادگان

ایسنا/خوزستان نماینده شادگان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به رهاسازی آب برای نخیلات 
و کشاورزی شهرستان، از ناپایداری برق در این شهرستان انتقاد کرد.هاشم خنفری در گفت وگو 
با ایســنا، با اشــاره به ناپایداری برق در شهرســتان، اظهار کرد: با وجود فصل تابستان و گرمای 
خوزستان، اما برق شهرستان شادگان پایدار نیست و در همه روستاها مشکلات آب و برق داریم. 
وزارت نیرو، ملکف است رسیدگی و به این موضوع ورود کند. هرچند مکاتباتی با وزارت نیرو در 
این خصوص انجام شــد اما شان مردم این نیست که برق ناپایدار داشته باشند و سختی بکشند.

وی افزود: قطعا شــرکت برق منطقه ای خوزستان، نتوانسته وظیفه خود را انجام دهد و ما بسیار 
ناراضی و گله مند هستیم. از شرکت توزیع برق نیز ناراضی هستیم و مشکلات مردم در این حوزه 
به هیچ عنوان حل نشده است.نماینده شادگان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به رهاسازی آب 
برای نخیلات و اراضی کشاورزی، عنوان کرد: خوشبختانه طی هفته گذشته، رهاسازی آب از سد 
مارون، منجر به خشنودی کشاورزان و نخل داران شده است. نخیلات از جهت تامین آب مشکلی 
ندارند و انتظار داریم رهاســازی آب ادامه داشته باشد.خنفری بیان کرد: باید به دنبال راه کمکی 
برای تامین آب نخیلات و کشــاورزی شادگان باشیم. انتقال آب از کارون به جراحی به مسافت 

۲۵ کیلومتر یکی از راه ها است که امیدواریم حق آبه پایدار کشاورزی از این طریق تامین شود.

وزیر نفت با اشــاره به اینکه در دولت سیزدهم ۳۰۰ پروژه با ارزش سرمایه گذاری ۱۳۰ 
میلیارد دلار تعریف و بخشــی از آن نیز تکمیل شده است، گفت: در این سه سال عمر 
دولت مردمی، ۱۵۳ پروژه نفتی به ارزش بالغ بر ۳۴ میلیارد دلار به بهره برداری رسید.به 
گزارش ایسنا، جواد اوجی امروز در آیین امضای قراردادهای طرح توسعه و بهره برداری 
میدان هــای چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات فرآورش نفت خام با ســرمایه گذاری 
حدود ۲ میلیارد دلار، با گرامیداشــت یاد و خاطره رئیس جمهور شهید افزود: اولویت 
ایشان اســتان های کم برخوردار بود تا رونق اقتصادی و اشتغال زایی را به همراه داشته 
باشد.وی با بیان اینکه پایه گذاری و ریل گذاری خوبی برای توسعه روابط با روسیه انجام 
شده است و در آینده خبرهای خوبی در این زمینه خواهیم شنید، تأکید کرد: در دولت 

سیزدهم ۵ میلیارد دلار قرارداد نفتی با شرکت های بزرگ روس امضا شد که ۲۵۰ هزار 
بشــکه افزایش ظرفیت تولید نفت از محل امضای این قراردادها بوده است.وزیر نفت با 
اشاره به اینکه در این سه سال دولت مردمی ۱۵۳ پروژه نفتی بالغ بر ۳۴ میلیارد دلار 
به بهره برداری رسید، گفت: اغلب این پروژه ها، پروژه های مغفول مانده از گذشته مانند 
فاز ۱۱ پارس جنوبی بود که ۲۰ ســال قرارداد برای توســعه آن رد و بدل می شد و در 
دولت ســیزدهم آغاز شد و به بهره برداری رسید.وی با بیان اینکه از این پروژه ها عواید 
خوبی در تولید نفت، گاز، فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی برای کشور ایجاد 
شد، افزود: پارسال رشد اقتصادی گروه نفت ۲۰درصد بود. در سال ۱۴۰۱ نیز رشد این 

بخش ۱۰درصد ثبت شد که بالاترین رشد اقتصادی بین بخش های دیگر اقتصاد بود.

راه  اندازی ۱۹۹ واحد تولیدی و ۷ 
شهرک صنعتی جدید در هرمزگان

ایسنا/هرمزگان معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری هرمزگان، گفت: ۱۹۹ واحد تولیدی و هفت 
شــهرک صنعتی جدید طی سه سال در اســتان راه اندازی شد و تولیدات صنعتی و معدنی افزایش 
۵۸ درصدی را تجربه کرد. عادل شــهرزاد امروز یکشــنبه ۲۷خرداد با بیان این مطلب افزود: دولت 
ســیزدهم با احیاء معادن راکد توانست رشــد ۲۶۷ درصدی را در این حوزه رقم بزند و تعداد معادن 
فعال استان را از ۹ معدن در سال ۱۴۰۰ به ۳۳ معدن افزایش دهد.وی به رشد اقتصادی هرمزگان در 
حوزه صنعت و معدن طی فعالیت دولت سیزدهم اشاره و اظهار کرد: آغاز عملیات اجرایی تولید ۱۰ 
میلیون تن فولاد با ایجاد و توسعه ۶ کارخانه با پیشرفت ۱۰ تا ۶۰ درصد، رشد ۶۷ درصدی ساخت 
و تعمیرات کشتی سال۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال قبل، آغاز ساخت چهار واحد تولید شیشه و 
کربنات با پیشرفت پنج تا ۴۰ درصد و راه اندازی هفت ناحیه صنعتی جدید و توسعه دو ناحیه صنعتی 
موجود از فعالیت های دولت ســیزدهم در هرمزگان است.معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
هرمزگان افزود: بهره برداری از یک میلیون تن ظرفیت تولید کنســانتره آهن هماتیت، راه اندازی ۳۶ 
واحد معدنی جدید، مطالعه ۲۹ هزار کیلومتر مربع پهنه اکتشافی، فراخوان مزایده ۲۷۶ بسته معدنی، 
راه اندازی ۱۹۹ واحد صنعتی جدید و اجرای زیرساخت مناطق ویژه پارسیان و خلیج فارس بیش از 
۶۲ هزار میلیارد ریال با پیشــرفت ۳۰ تا ۱۰۰ درصد از دیگر فعالیت های دولت سیزدهم برای رشد 
اقتصادی حوزه صنعت و معدن هرمزگان بوده است.شهرزاد گفت: دولت سیزدهم در هرمزگان برای 
رشــد حوزه صنعت و معدن اقدام به آغاز عملیات هشــت شهرک صنعتی و ۵۷ کارخانه جدید، آغاز 
زنجیره های جدید شیشه، دارو، کاغذ، افتتاح کارخانه های صنایع معدنی آهک کلسینه، کنسانتره آهن 
رضوان، دولومیت کلسینه، کنسانتره تنگ زاغ و آغاز عملیات اکتشاف پهنه های معدنی شمال بشاگرد، 

جازموریان، سیلیس باغات و پهنه معدنی غرب کرده است.

ایسنا/خوزستان مدیر کل غله و خدمات بازرگانی خوزستان از خرید بیش از یک میلیون و ۶۰۵ هزار تن گندم در خوزستان خبر داد.
امید جهان نژادیان در گفت و گو با ایســنا اظهار کرد: فصل خرید تضمینی گندم از ۲۰ فروردین ســال جاری آغاز شد و با خرید 
روزانه یک هزار تن روزهای پایانی خود را سپری می کند.وی با اشاره به آمار ارائه شده از سوی شرکت بازرگانی دولتی ایران افزود: 
خوزســتان در صدر خرید تضمینی گندم کشور است و تاکنون بیش از یک میلیون و ۶۰۵ هزار تن گندم از کشاورزان خوزستانی 
خریداری شده است.مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: ارزش گندم های خریداری شده از کشاورزان خوزستانی معادل 
۲۷ هزار میلیارد تومان است که تاکنون بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان از آن پرداخت شده است.جهان نژادیان کرد: در روند خرید 
تضمینی گندم، اطلاعات کشاورزان بلافاصله پس از تحویل محصول به مراکز خرید، توسط همکاران ما در سامانه سیفا ثبت شده و 

پس از آن به بانک ها ارسال می شود تا هزینه محصول گندمکاران به حساب آن ها واریز شود.   

پهپاد سمپاشی کاپیتان B با حضور وزیر جهاد کشاورزی رونمایی شد.به گزارش ایسنا در حاشیه دومین دوره نمایشگاه آبادیران، با 
حضور محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی از پهپاد کشاورزی رونمایی شد.این پهپاد از سوی یکی از شرکت های دانش بنیان 
به تولید رسیده است.این محصول با نام پهپاد کاپیتان B است که از  پایداری بیشتری به دلیل ساختار طراحی آن، کاهش مصرف 
باتری و طراحی خاص بال های آن برخوردار است. استفاده از ماژول ها و پنل های خورشیدی برای بهبود عملکرد محلول پاشی به بال 
پرنده از جمله ویژگی های این پهپاد است. یکی از ویژگی های منحصر به فرد این پهپاد سمپاشی، امکان رهگیری و کنترل پرنده 
از راه دور با هوش مصنوعی است.محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
ما امروز از شرکت های دانش بنیان حاضر در نمایشگاه آبادیران بازدید کردیم که کارهای بسیار خوبی انجام داده اند. این شرکت ها 

تولیدکننده بوده و مورد حمایت ما هستند و ما نیز به آنها کمک می کنیم تا توسعه پیدا کنند. 

رونمایی از یک پهپاد کشاورزی با حضور وزیر جهاد خوزستان  صدرنشین  خرید گندم در کشور
کشاورزی

تعریف و اجرای ۱۳۰ میلیارد دلار پروژه نفتی در 
دولت سیزدهم
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در پی فراخوان مشترک بنیاد ملی علم ایران و بنیاد علوم روسیه، 
پس از ارزیابی از سوی بنیادها، تعداد ۱۵ طرح پذیرفته شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بنیاد علم ایران، نحوه ارزیابی 
پیشنهاده ها )پروپوزال ها( بدین ترتیب بوده که پس از بررسی اولیه 
و تعیین داوران تخصصی، هر طرح به طور همزمان در دو کشــور 
مورد داوری قرار گرفته اســت. طی رونــد داوری ها در بنیاد ملی 
علم ایران، نتایج داوری در کمیته های موضوعی متشکل از اعضای 
کارگروه های تخصصی بنیاد و ســایر اساتید مرتبط مورد ارزیابی 
قرار گرفته اســت.ارزیابی نهایی بر اساس شاخص هایی همچون 
نتایج داوری ها، ضرورت حضور مجریــان خارجی و ارزش افزوده 
برای کشور )مانند تخصص پژوهشــگران، امکانات آزمایشگاهی 
و دانش فنی(، توانمندی مجری و همــکاران، اهمیت موضوع از 
دیدگاه ملی، دستاوردهای طرح وکیفیت پروپوزال صورت پذیرفته 
اســت.در پایان پس از تبادل نتایج ارزیابــی بین دو بنیاد، تعداد 
۱۵ طرح مورد تصویب نهایی قرار گرفته اند.جلســات کمیته های 
ارزیابــی برای تعیین بودجه و تعهدات طرح های مصوب با حضور 
متقاضیان طی دو هفته آینده برگزار خواهد شد و زمان دقیق آن 
متعاقباً اعلام می شــود.با توجه به رقابتی بودن این فراخوان و به  
دلیل محدود بودن تعداد طرح هــای قابل پذیرش و همچنین با 
لحاظ  کردن نتایج ارزیابی دو کشــور در جمع بندی نهایی، برخی 
از پیشــنهاده ها با وجود کیفیت علمی بالا و نتایج داوری مثبت 
در بنیاد در اولویت نهایی حمایتی قرار نگرفته اند که امید اســت 
در فرصت های بعدی در فراخوان های بین المللی یا داخلی، مورد 

پذیرش و حمایت مالی بنیاد ملی علم ایران قرار گیرند.

ترجمه کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری 
توسط نشر آداش منتشر و راهی بازار نشر شد.به گزارش خبرنگار 
مهر، کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری به 
تازگی با ترجمه زهرا رضوانی ثانی توسط نشر آداش منتشر و روانه 
بازار نشر شده است. این رمان ادامه داستان شین و گریفین است.

در این قصــه، گریفین این بار به اندازه شــین شــخصیت اصلی 
قرار دارد و می خواهد به ســوالات مخاطــب در مورد اینکه بقیه 
شخصیت ها چه سرنوشتی پیدا کردند، پاسخ بدهد.در قسمتی از 
این کتاب می خوانیم:شــین جیغ زد. صدای مرد مثل ری بود؛ اما 
امکان نداشــت ری باشــد، او حالا در زندان بود. وقتی به سمت 
ماشین رفت، در را باز کرد و تلاش کرد داخلش شود؛ افکارش به 
کلی بهم ریخته بود. دوک هم کنارش بود و دقیقاً مثل او ترسیده 
بود، داشت دیوانه وار به سمت ماشین هولش می داد و پنجه هایش 
داخل پایه شین فرو رفته بودند. او سرش را داخل ماشین برد، دم 
دوک هم به صورتش خورد، وقتی داشت دور خودش می چرخید، 
بلند بلند پارس می کرد و باعث می شــد گوشــش درد بگیرد. او 
محکم فرمان را گرفت و خودش را کاملًا به داخل ماشین کشید 
و ســپس پاهایش را داخل برد.اما دقیقاً قبل از اینکه در را ببندد، 
دســتی مچ دســت چپش را گرفت و او را به بیرون کشید. دوک 
خودش را جلو کشــید و در چند اینچی صورت شین قرار گرفت 
و شــروع به غرش و پس زدن آن شخص کرد و چنگال هایش به 
طرز دردناکی در ران پای شین فرو می رفتند.او مچش را در جهت 
انگشــت شست، شخص حمله کننده، ضعیف ترین قسمت دست 
هر فرد، چرخاند؛ پایش را محکم روی زمین فشار داد و در همین 
زمان تلاش کرد، هم در را ببندد و هم مچ دستش را بیرون بکشد.

آن مرد فحشی را در گوشش فریاد زد و با بستن در توسط شین، 
به زمین افتاد. شین با دست چپش روی بدنه در دست می کشید 
و دنبال دکمه ای برای قفل کردنش می کشــت. در همین زمان با 
دســت راســتش، به دوک را رد کرد و دکمه استارت را زد، هیچ 

اتفاقی نیافتاد.

در پی فراخوان مشترک اعلام شد؛
اجرای ۱۵ طرح علمی مشترک با 
حمایت بنیاد علم ایران و روسیه

توسط نشر آداش؛

ترجمه رمان »تمام استخواهایش 
را بشمار« چاپ شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فارغ ز امید رحمت و بیم عذاب          آزاد ز خاک و باد و از آتش و آب

رنو مستر E-Tech با باتری بزرگ تر و شعاع حرکتی بیشتر معرفی شد

رنو اقدام به ارتقای ون مســتر E-Tech و جایگزینی باتری قدیمی ۳۳ کیلووات ســاعتی با نمونه جدید ۵۲ کیلووات ساعتی کرد. 
به همین خاطر ون کوچک و تجاری رنو هم اکنون می تواند حداکثر شــعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری داشــته باشد که نسبت به 
برد ۱۲۰ کیلومتری مدل قبلی بهبود ۶۸ درصدی را نشان می دهد. مستر E-Tech علیرغم ابعاد بزرگ خود از باتری کوچک ۳۳ 
کیلووات ساعتی نسل اول Zoe استفاده می کرد. خانواده مستر در سال ۲۰۱۹ فیس لیفت شد اما این خودروساز فرانسوی باتری 
۵۲ کیلووات ساعتی Zoe به روز را در این خودرو نصب نکرد. سرانجام اواخر سال ۲۰۲۱ اعلام شد این باتری در دسترس خریداران 
مستر E-Tech خواهد بود و حالا این اتفاق رخ داده است. باتری لیتیوم-نیکل-منگنز-کبالت رنو وزن ۳۵۰ کیلوگرمی دارد و ابعاد 
آن با باتری قبلی فرقی نمی کند به همین خاطر استفاده از باتری جدید تأثیر منفی روی فضای بارگیری نداشته است. از دیگر 
فاکتورهایی که روی بهبود شــعاع حرکتی مؤثر بوده اند می توان به ترمز احیا شونده، لاستیک هایی با مقاومت چرخشی پایین و 
حالت رانندگی اکو اشاره کرد. شعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری مناسب کسب وکارهای شهری خواهد بود هرچند این میزان شعاع 

حرکتی هنوز هم کمتر از خودرویی دیزلی با باک پر است.

جوکوویچ: دست کم تا ۴۰سالگی تنیس بازی خواهم کرد
مرد شماره یک جهان گفت می خواهد تا ۴۰ سالگی و حتی بیشتر به صورت حرفه ای تنیس بازی کند.به گزارش ایسنا و به نقل از 
رویترز، فصل پیش رو بیست ودومین فصل دوران حرفه ای نواک جوکوویچ خواهد بود که ۲۴ قهرمانی در گرنداسلم را کسب کرده 
اســت. نوله اعلام کرد الگوی او تام بردی بازیکن ۴۶ ســاله فوتبال آمریکایی است که ۲۳ فصل را در NFL گذراند و فوریه امسال 
بازنشسته شد: »تام بردی زمان زیادی را صرف مراقبت از خود کرد که به او اجازه داد تا یک حرفه طولانی و موفق در ورزش داشته 
باشد. ما شخصاً یکدیگر را می شناسیم و من از او چیزهای زیادی را یاد گرفتم و امیدوارم بتوانم تا ۴۰سالگی و شاید حتی بیشتر 
تنیس بازی کنم. ۲۰۲۳ یکی از بهترین فصل هایی بود که در زندگی ام داشته ام. چرا وقتی خیلی خوب پیش می روم بخواهم تنیس 
را ترک کنم؟ یکی یکی عناوین را می گیرم و می بینم تا کجا پیش می روم.نواک جوکوویچ ماه آینده در مسابقات تنیس آزاد استرالیا 

به دنبال کسب بیست وپنجمین عنوان قهرمانی اش در گرنداسلم خواهد بود. او تاکنون ۱۰ بار برنده این رقابت ها شده است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب زن در ریگ روان
دربــاره کتاب زن در ریگ روان قبلًا مطلب مختصری 
در کافه بوک منتشــر شد. اما در اینجا بیشتر به عمق 
رمــان می رویم و به نقد فلســفه کتــاب می پردازیم. 
بنابراین اگر این کتاب را خوانده اید مطالعه این مطلب 
می تواند به درک بهتر شــما از کتاب کمک کند. اگر 
هنوز این کتــاب را نخوانده ایــد می توانید به معرفی 
خلاصــه وار کتاب از طریق لینــک زیر مراجعه کنید. 
نیکی جومپی، شــخصیت اصلی کتــاب زن در ریگ 
روان معلم است و حشره شناس. دوستان اندکی دارد 
و روابط عاشقانه اش تعریف چندانی ندارد. زندگی اش 
معمولی و یکنواخت است. روزی بدون اطلاع دادن به 
کسی، تصمیم می گیرد به ناحیه ای دورافتاده و ساحلی 
سفر کند تا حشره تازه ای را کشف کند؛ نام خودش را 
روی حشره بگذارد و نام خود را در تاریخ ثبت کند. به دهکده ای ساحلی می رسد و تصمیم می گیرد 
شب را پیش زنی که کلبه ی محقرش در انتهای دره ای شنی است بماند. صبح روز بعد عزم رفتن 
می کند اما… در ســال های ابتدایی دهه ی شصت میلادی، دو رمان مهم در دو نقطه متفاوت دنیا 
منتشــر شد که شــخصیت اصلیِ هر دو در آن ها، حشره شناس بودند. کلکسیونر نوشته جان فاولزِ 
انگلیسی و زن در ریگ روان نوشته کوبو آبه یِ ژاپنی. هر دو رمان به نوعی حاصل نگاه نسلی بودند 
که جنگی ویرانگر را پشــت سر گذاشته بودند و با آثارشــان، موقعیت و روانِ انسان در آن برهه را 
بررسی می کردند. در کلکسیونر اما حشره شناس بودن شخصیت اصلی؛ رابطه ای مستقیم با انگیزه ی 
جنایت داشــت تا رمان به ســمت و ســویی روان کاوانه و تریلر حرکت کند. اما در رمان کوبو آبه، 
حشره شناس بودن شخصیت اصلی صرفاََ دستاویزی است تا نویسنده از طریق آن به مفاهیمی دیگر 

بپردازد و رمان به سمت و سویی نمادین و فلسفی حرکت کند.

 کاترین بیگلو 
 Kathryn Ann :کاتریــن آن بیگلو )به انگلیســی
Bigelow( )زاده: ۲۷ نوامبــر ۱۹۵۱( کارگــردان 
آمریکایی اســت. از معروف تریــن فیلم های او 
می توان به فیلم مهلکه اشاره کرد که در مراسم 
جوایز اســکار سال ۲۰۱۰، ۶ جایزه را از آن خود 
کرد. وی همسر پیشین جیمز کامرون، کارگردان 
سرشــناس هالیوود بوده است.بیگلو در هشتاد و 
دومین دورهٔ جوایز اسکار جایزهٔ بهترین کارگردان 
ســال را بــرای فیلم مهلکه از آن خــود کرد. او 
نخستین زنی اســت که در تاریخ آکادمی برندهٔ 
»اســکار بهترین کارگردانی« شده است.مهلکه با 
به دســت آوردن ۶ جایزه از جمله »جایزهٔ اسکار 
بهترین فیلم« موفق ترین فیلم هشتاد و دومین مراسم اعطای جوایز اسکار بود. بی عشق 
)۱۹۸۲(تاریکی نزدیک )۱۹۸۷(فولاد آبی )۱۹۸۹(نقطه شکست )۱۹۹۱(روزهای عجیب 
و غریب )۱۹۹۵(وزن آب )۲۰۰۰(کی-۱۹: ویدومیکر )۲۰۰۲(مهلکه )۲۰۰۸(سی دقیقه 
پس از نیمه شب )۲۰۱۲(دیترویت )۲۰۱۷( در لیست برترین کارگردانان دنیا به ندرت نام 
یک زن به چشم می خورد. با اینکه زنان همیشه بخش مهمی از صنعت سینما بوده اند، 
فرصت های کارگردانی کمتری در اختیارشــان قرار داده شده. اما اینجا می خواهیم یکی 
از بهترین کارگردان های زن جهان را به شــما معرفی کنیم. کاترین بیگلو فیلمســازی 
 Point ،از بهترین فیلم های ترسناک ،Near Dark آمریکایی است که با فیلم هایی همچون
Break، از بهترین فیلم های اکشــن و همچنین The Hurt Locker و Zero Dark Thirty، از 

بهترین فیلم های درباره جنگ شناخته می شود.

فرهنگ

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: جهت گیری نهمین 
جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی 
و اقتصاد فرهنگ بازی های رایانه ای اســت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در جلسه شورای سیاست گذاری نهمین 
جشــنواره بازی های رایانه ای بر تسهیل شرایط ورود 
سرمایه گذاران به صنعت بازی ایران تأکید کرد و گفت: 
در پیمایش هایی که در حوزه مصرف صنایع فرهنگی 
در کشور انجام شده بعد از موسیقی بیشترین استفاده 
مخاطبان مربوط به حوزه بازی های رایانه ای است. بر 
اســاس آخرین پیمایش بنیاد ملی بازی های رایانه ای 
۳۴ میلیون بازیکن در کشــور داریم که ۴ میلیون از 
آنها بازیکن حرفه ای هســتند که بالای ۲۱ ســاعت در هفته بازی می کنند.وی افزود: از سوی 
دیگر ما وارد فناوری های نوین در حوزه فرهنگ و ارشــاد اسلامی شده ایم که با شتاب در حال 
توسعه و پیشرفت اســت و ذائقه حوزه مصرف گسترده شده اســت. حوزه بازی های رایانه ای 
در حال حاضر از اهمیت بســیار مهمی برخوردار اســت و آن را فرصت می دانیم و با توجه به 
ظرفیت این فضا اقتصاد را هم پشــت این کار قرار دهیم و امیدوارم مسائل مالی این حوزه هم 
حل شود.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: فکر می کنم برخلاف برخی حوزه ها که به لحاظ 
فناوری عقبیم، در دانش های جدید به دلیل رشد بسیار خوبی که شکل گرفته از سرعت توسعه 
بالایی برخورداریم.وی با اشاره به شرکت یک میلیون و پانصد هزار نفر در هشتمین دوره جام 
قهرمانان بازی های ویدئویی ایران که توســط بنیاد ملی بازی های رایانه ای برگزار شد، تصریح 
کرد: باید جام بازی های رایانه ای را به صورت فصلی و دوره ای برگزار کنیم. اسماعیلی با اشاره به 
جهت گیری این دوره جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی و اقتصاد فرهنگ 
بازی های رایانه ای افزود: باید با همکاری بین نهادهای مختلف، همانند سایر بخش های هنری 
زمینه حمایت و سرمایه گذاری گسترده بخش خصوصی و صنایع مادر در این زیست بوم نیز 

فراهم شود.

اسماعیلی مطرح کرد؛

سمت وسوی نهمین جشنواره بازی های رایانه ای 
فجر اقتصاد فرهنگ است
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